



## Memorandum

**To:** Mayor Yves Laviolette, Council, CAO Michel Potvin  
**From:** Carl Bickerdike, CAO  
**Date:** **December 13, 2024**  
**RE:** 2025 Fee Schedules

Please find attached South Nation Conservation's (SNC) 2025 Fee Schedules, as approved by the Board of Directors, effective January 1<sup>st</sup>, 2025. The Fee Schedule and SNC's Fee Policy are publicly available on our website: [www.nation.on.ca/development/fee-schedules](http://www.nation.on.ca/development/fee-schedules).

SNC's approved Fee Schedules include the following:

- Schedule A: Planning
- Schedule B: Conservation Authorities Act Permits
- Schedule C: Technical Reviews
- Schedule D: Information and Professional Services
- Schedule E: Sewage System Inspections
- Schedule F: Private Land Stewardship
- Schedule G: Conservation Lands
- Schedule H: Watershed Programs

On December 12<sup>th</sup>, 2024, the Minister of Natural Resources issued a new Direction to all conservation authorities extending previous Directions (in place in 2023 and 2024) which prohibits fee changes for any program or service related to reviewing and commenting on planning and development related proposals or land use planning policies, or for permits issued by conservation authorities.

This Minister's Direction relates to Fee Schedule A, Schedule B, and Schedule C; as such 2025 fees remain at 2022 rates as directed.

If you have any questions, please feel free to contact me, we look forward to working with you in 2025.

Best regards,

Carl Bickerdike  
 Chief Administrative Officer  
 South Nation Conservation  
[cbickerdike@nation.on.ca](mailto:cbickerdike@nation.on.ca) | 1-877-984-2948





## Mémoire

**Destinataires :** Maire Yves Laviolette, Conseil, DG Michel Potvin  
**De :** Carl Bickerdike, directeur général  
**Date :** **13 décembre 2024**  
**Objet :** Barème des frais 2025

---

Veillez trouver ci-joint le barème des frais 2025 de la Conservation de la Nation Sud (CNS), tel qu'approuvé par le Conseil d'administration, en vigueur à compter du 1er janvier 2025. Le barème des frais et la politique de tarification de la CNS sont accessibles au public sur notre site Web à l'adresse suivante : [www.nation.on.ca/fr/développement/barème-des-frais](http://www.nation.on.ca/fr/développement/barème-des-frais).

Le barème des frais approuvé par la CNS comprend les éléments suivants :

- Barème A : Urbanisme
- Barème B : Permis en vertu de la Loi sur les offices de protection de la nature
- Barème C : Examens techniques
- Barème D : Renseignements et services professionnels
- Barème E : Inspections des systèmes septiques
- Barème F : Gestion des terres privées
- Barème G : Gestion des terres protégées
- Barème H : Programmes relatifs au bassin versant

Le 12 décembre 2024, le ministère des Richesses naturelles a émis une nouvelle directive à l'intention des offices de protection de la nature, qui prolonge les directives précédentes (de 2023 et 2024) ; cette directive interdit toute modification des frais pour tout programme et service concernant les examens et commentaires sur les propositions liées à la planification et à l'aménagement, ou les politiques d'aménagement du territoire, ou les permis délivrés par les offices de protection de la nature.

La présente directive ministérielle porte sur le barème des frais des annexes A, B et C ; par conséquent, les frais pour 2025 restent donc aux taux de 2022.

Si vous avez des questions, n'hésitez pas à me contacter, nous nous réjouissons de travailler avec vous en 2025.

Sincères salutations,

Carl Bickerdike  
Directeur général  
Conservation de la Nation Sud  
[cbickerdike@nation.on.ca](mailto:cbickerdike@nation.on.ca) | 1-877-984-2948